
P o  k r á t k é m  a d v e n t u

jsou tu náhle Vánoce. Ještě ráno 
jsme poprvé zapálili čtvrtou svíčku 
na adventním věnci a svědomitější 
z nás slyšeli při ranní bohoslužbě 
evangelium o  zvěstování Panně 
Marii, a o pár hodin později už 
zpíváme Narodil se Kristus Pán. 
Jako by se narodil předčasně, což 
mimochodem není vůbec neprav-
děpodobné vzhledem k náročnosti 
cesty, kterou předtím musela tě-
hotná Marie podstoupit. Třeba to 
s Josefem plánovali jinak, třeba tu 
úřední povinnost chtěli stihnout, 
než se malý narodí, ale přišlo to 
trochu dřív. Dovedu si představit, 
jak to v případě předčasného po-
rodu doma vypadá: taška do po-

rodnice snad už stojí v předsíni, 
jinak ale spousta věcí není při-
pravená a řeší se až tak říkajíc 
za pochodu. A pak je tu ještě 
starost o dítě, které potřebuje 
o to větší péči. Obojí mi až ná-
padně připomíná naše Vánoce: 
také na ně mnozí nejsme du-
chovně připraveni a také máme 
strach, aby Ježíš narozený do 
tak zraněného světa nezemřel 
hned zítra. Můžeme oba pocity 
vytěsnit, můžeme je ale také při-
jmout jako vánoční dvojhvězdu, 
která nás povede od halasných 
oslav k něžné péči o Lásku, kte-
rá přišla mezi nás. Radostné 
(předčasné) Vánoce!    MiM  

1
L E D E N

V ě s t n í k  f a r n o s t i  u  k o s t e l ů
s v.  M i k u l á š e  a  s v.  V á c l a v a
24 .  p ro s ince  Lé ta  Páně  2023



2/ I

S P O L E Č E N S T V Í   naší farnosti a jeho záležitosti

Prosincové jednání pastorační rady

V úterý 12. prosince se na faře sešla 
pastorační rada. Jen poměrně krátce 
se věnovala organizačním záležitostem 
v souvislosti s blížícími se akcemi. Jed-
nou z nich je Farní společenský večer, 
který se bude konat v pátek 19. ledna ve-
čer v KC Vzlet. Bohužel došlo ke zdra-
žení pronájmu sálu i nákladů na kape-
lu, takže bude nutné zdražit vstupné, 
aby akce neskončila ve ztrátě. Vstupné 
v předprodeji tedy činí 350 Kč, studenti 
a děti budou mít slevu. Na místě pak 
budou vstupenky ještě dražší. Pasto-
rační rada doufá, že vyšší cena nikoho 
neodradí od účasti na této tradiční akci 
naší farnosti. Téma letošního ročníku 
zní: „Poletíme na Havaj“.  

Kromě organizačních záležitostí se 
pastorační rada opět zabývala otázkou, 
jakým způsobem by farnost mohla 
lépe fungovat jako společenství pro 
nové či osamělé lidi, kteří k nám při-
cházejí. Pastorační rada bohužel dost 
dobře neví, co lidé ve farnosti postrá-
dají, o jaký druh společenství by měli 

zájem. Možná bychom mohli třeba 
u příležitosti farního dne uspořádat 
nějakou anketu: představit nabídku 
probíhajících farních aktivit a poskyt-
nout prostor pro doplnění toho, co 
lidem naopak chybí, čeho by se chtěli 
účastnit, co by třeba chtěli i sami ve 
farnosti „rozjet“.   

V závěrečné části setkání se pasto-
rační rada věnovala otázce farní cha-
rity. Farní charita stále hledá nové lidi, 
kteří by pomáhali s organizací akcí. 
Farní charita se pravidelně schází, jed-
notlivé akce vymýšlí a plánuje: těchto 
schůzek by se mohlo účastnit více lidí, 
kteří by třeba přišli s novými nápady. 
Farní charita se nevěnuje jen lidem 
finančně znevýhodněným, ale i lidem 
osamělým a nešťastným, kteří potřebu-
jí často spíše osobní než materiální po-
moc. Tady se nám otevírá velký prostor 
pro přemýšlení o tom, čím by charita 
měla být, jakou roli by měla plnit a ja-
kým způsobem se do ní kdo z nás může 
zapojit.                                     AD

Farní charita                     (1 Kor 13,3n)

Milí přátelé, 
3. neděli adventní proběhla po ne-

dělních bohoslužbách tradiční finanč-
ní sbírka pro potřebné; vybralo se 
celkem 21 807 Kč a 8,50 €, mockrát 
díky! Děkujeme také za dárky pro 52 
spoluobčanů ve velké finanční tísni. 
Všechna vánoční přání byla rozebrána 
během jednoho týdne. Sociální pracov-

níci ÚMČ Prahy 10, kteří nám většinu 
z nich předali, říkají, že pro mnohé 
obdarované to budou opět vánoční 
dárky jediné. Myslíme na tyto bližní 
i v modlitbách. Předávání dárků v úte-
rý 19. prosince v kostele sv. Mikuláše 
nastalo až po uzávěrce Vinice. 

Velmi prosíme o dobrovolníky, kteří 
se zúčastní Tříkrálové sbírky od 1. do 
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9. ledna 2024. Pro většinu z nás nepa-
tří tato akce zprvu mezi nejvyhledá-
vanější, není nám příjemné „žebrat“, 
nicméně považujeme koledování, při 
zpívání, za důležité — zprostředková-
ní charitativní tváře církve veřejnosti, 
zpříjemnění začátku roku a snad někdy 
i evangelizace. Pokud můžete (nemusí 

se jednat jen o děti s doprovodem, ale 
třeba jen dospělé), zapište se prosím 
na list k tomu určený v kostele nebo 
se ozvěte na naše kontakty.

 Za fachu Hanka
charita@farnostvrsovice.cz

721 444 323
č. účtu: 3400038319/0800

P R O S T O R   pro sdílení myšlenek a nápadů 

To se mi asi něco zdálo… 

O štědrovečerní mši obvykle bývá v na-
šem kostele jedinečná atmosféra, plná 
netrpělivého dětského očekávání, v níž 
nezbývá mnoho prostoru pro důkladné 
kázání, které by bylo skutečně tím, čím 
má být — výkladem přečtených biblic-
kých textů. Navíc moudří mužové, kteří 
kdysi sestavovali řád bohoslužebných 
čtení, asi nevzali příliš v potaz, že Štěd-
rý večer patří především dětem. A tak 
ono poeticky „pohádkové“ Lukášovo 
vánoční líčení (Lk 2,1-20) plné andě-
lů, oveček a pastýřů určili až pro (půl)
noční mši. A jelikož Hod Boží tradičně 
patří četbě hymnického Janova prologu 
(Jan 1,1-18) a evangelista Marek se Kris-
tovým narozením vůbec nezabývá, zbyl 
na předvečer Matouš. Logika v tom 
jistě je. Svátek teprve začíná, tak proč 
hned vyklopit Lukášův popis, jak to 
bylo. Matouš ve svém podání Ježíšovo 
narození zmiňuje jen jakoby mimocho-
dem, ve třech vedlejších větách (Mt 
1,16.25; 2,1). Soustředí se totiž na něco 
jiného: na vážnost životní situace Jose-
fa a Marie a na otázku, jak je Mariin 

nemanželský syn zapojen do dějin vy-
voleného lidu Izraele, do královského 
Davidovského rodu.   

Matoušovo evangelium začíná listi-
nou rodu Ježíše Krista (Mt 1,1-17). Ne-
jde o rodokmen v našem slova smyslu. 
My jsme dnes schopni díky pečlivě vede-
ným matrikám sestavit svůj rodokmen 
maximálně pár staletí nazpět. Tehdy 
ale žádné matriky neexistovaly, natož 
nějakých 1000 let zpět až k Abrahámovi. 
Text je proto třeba chápat jako symbo-
lickou výpověď, svědectví víry o tom, 
že starozákonní zaslíbení se v Kristu 
stávají skutečností. Ovšem málokdo se 
odváží tento dlouhý výčet jmen z ohledu 
na dětskou trpělivost při štědrovečerní 
bohoslužbě číst, proto slýcháme zpra-
vidla jen úryvek Mt 1,18-25. Ústřední 
postavou je zde Josef, potomek kdysi 
slavného Davidova rodu, který Ježíše 
přijímá za svého, adoptuje.  

Děje se tak díky jeho výslovně zmíně-
né spravedlnosti (v. 19), která ovšem je 
spravedlností naruby. Bylo by přeci zce-
la spravedlivé a v souladu s tehdejšími 
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zvyklostmi, kdyby Josef Marii propustil 
nikoli potají, ale pěkně veřejně, s pa-
třičnou publicitou. Zachránil by tím 
svou čest a svou pověst...   

Jejich manželství krachuje v samém 
počátku, dostalo se do beznadějné, pa-
tové situace. Josef jen hledá způsob, jak 
ho ukončit vůči Marii citlivě, ohledupl-
ně. Bůh ovšem řešení má; řešení, které 
nikdo ze zúčastněných neviděl, nikoho 
nenapadlo. Představuje ho Josefovi ve 
snu: Neboj se a vezmi svou manželku 
k sobě (Mt 1,20). Je to řešení jakoby 
mimo realitu, mimo běžnou logiku. Jo-
sef nad tím mohl ráno mávnout rukou 
a říct si: Taková hloupost, to se mi asi 
jenom něco zdálo...  

Mariin vnitřní zápas líčí evangeli-
sta Lukáš ve známé scéně zvěstování 
(Lk 1,26-38). Zde je to ona, kdo hraje 
rozhodující roli. Na vzletná andělova 
slova reaguje nejprve zaraženým mlče-
ním, přemýšlí, co že to má znamenat. 
Teprve pak se osmělí a pokládá velmi 
racionální otázku: Jak se to stane, vždyť 
nežiji s mužem? Není řečeno, že by k ní 
anděl (tj. posel) přišel ve snu, proto asi 
nehrozilo, že by to celé pokládala za 
přelud. Na čem ale mohlo vše zkracho-
vat, je spíš to, co bychom dnes označili 
jako pocit méněcennosti, bezvýznam-
nosti či nedostatečnosti. Vždyť sama 

Maria o sobě mluví jako o ponížené 
služebnici, ostřeji přeloženo přikrčené 
otrokyni (Lk 1,48). A ještě k tomu žije 
v místě, kde by tak významnou událost 
nikdo nečekal (srov. Jan 1,46). Mohla 
mávnout rukou a říct: Ale prosím vás, 
nepřehánějte, na něco takového se ne-
hodím, na to si musíte najít někoho 
vhodnějšího...  

O Ježíšovi, který se má narodit, je zde 
psáno, že v něm se stane skutečností 
jméno Immanuel, vyřčené kdysi pro-
rokem (Iz 7,14). To jméno v překladu 
znamená Bůh s námi. A sám Ježíš nás 
v poslední větě evangelia ujistí: Já jsem 
s vámi po všecky dny až do skonání to-
hoto věku (Mt 28,20b). 

Josef a Maria dokázali rozpoznat sku-
tečnou přítomnost Boha tam, kde by ji 
nikdo nečekal. Ba co víc, oni ji spolu-
utvářeli, bez jejich otevřenosti by se ne-
stala zjevnou. Jaké budou naše postoje, 
díky kterým rozeznáme a dosvědčíme 
Boží přítomnost v našem současném, 
zraněném světě? Přítomnost skuteč-
nou, reálnou, ne nějakou iluzi. Naše 
svědectví by mělo být natolik věrohodné, 
aby si naše okolí nemohlo s mávnutím 
ruky či poklepáním na čelo říct: Taková 
hloupost, to se jim asi jenom něco zdá...  

Jan Rückl 

Svědectví víry 

Ke vstupu do Nového roku jsem vybrala 
několik textů z knížky Miloslava Vlka 
Úvahy o životě a smrti, vydané Karme-
litánským nakladatelstvím v roce 2007. 
Miloslav kardinál Vlk byl v letech 1991 
až 2010 arcibiskupem pražským a pri-
masem českým.  

 Svědectví víry  
Zhruba před sto lety odborníci v obo-

rech náboženské sociologie a psycholo-
gie tvrdili, že vývoj společnosti k seku-
larizaci a „odposvátnění“ života jde 
rychle dopředu, a že je pouze otázkou 
času, kdy už nebude náboženství zapo-
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třebí. V posledním století se však toto 
„dogma“ změnilo, neboť se ukázalo, že 
sekularizovaná společnost, ve které ži-
jeme, sama plodí touhu po náboženství, 
po Bohu, po smyslu života. Lidé dnes 
hledají znovu smysl života, ptají se po 
náboženství a uvědomují si, že bez Boha 
to prostě nejde. Věřící člověk se tedy ne-
ubírá směrem špatným, naopak velmi 
perspektivním a progresivním. 

Jak obrovský životní dar jsme dostali, 
tuto perspektivu, tuto orientaci, toto 
světlo! Známe způsob, jak dosáhnout 
vnitřního pokoje, štěstí a jistoty. Člo-
věk touží po jistotě, dnes však mnozí 
lidé žijí bez jistoty a mají strach. Má-li 
člověk jistotu, tento pevný bod, který 
nutně potřebuje, je to skutečný dar. 
My jej musíme nést druhým. Člověk, 
který vlastní cennou věc, nebo nějaký 
poklad, hovoří o něm s druhými. Máme 
tedy povinnost dělit se o tento poklad 
s druhými, a to nikoliv kázáním, ale 
především svědectvím. Svědectví pak 
znamená ukazovat životem, že mám 
vnitřní orientaci, radost, naději, že jsem 
našel pevný bod. Abych však mohl o ně-
čem svědčit, musím napřed sám mít 
takovouto zkušenost. Musím mít jistotu 
o Kristu zmrtvýchvstalém.  

Jak se taková zkušenost získává? Tím, 
že beru vážně evangelium, že ho udě-
lám principem svého života, žiji z něj — 
—a pak postupně zjistím, že „funguje“. 
Žít evangelium a zjistit, že „to funguje“! 
A vydávat o tom svědectví!  

Bůh a ty máte většinu  
Pro jedno setkání německých katolí-

ků vznikl plakát, který hlásal: „Bůh a ty 
máte většinu“. Z tohoto hesla pramení 
můj optimismus a křesťanská naděje: 

Bůh je blízko a Bůh je všemohoucí lás-
ka. Není však „policajtem“. Nemyslete 
si, že jakmile se objeví nepřátelé, všem 
jim setne hlavy. Pokud totiž Bůh dá dar 
svobody, ponechává ho. Když se pak 
tato svoboda zneužije, vytvoří se vel-
mi dusná atmosféra a lidé chtě nechtě 
musejí couvat.  

Podívejme se na ekologii, životní 
prostředí poničené rozvojem průmys-
lu a  vykořisťováním přírody, k níž lidé 
nemají respekt. Začíná se nám to mstít. 
Bůh nepotřebuje trestat, my se potres-
táme sami. Je to stejně logické, jako 
když Bůh dal přírodní zákony, které 
musíte zachovávat, jinak to nejde.  

A tak fungují také zákony mezilid-
ských vztahů: láska, odpuštění, smíření. 
Bůh nepotřebuje trestat, my se potres-
táme sami.  

Bůh je blízko  
Je velmi důležité, abychom si zřetel-

ně uvědomovali a prožívali skutečnost, 
že nebe je otevřené, a Bůh je Bohem 
blízkým, že sestupuje a je uprostřed 
nás jako hořící keř ... Co řekl Kristus? 
„Oheň jsem přišel vrhnout na zem, a jak 
si přeji, aby už vzplanul!“ (Luk.12,49). 
A o Letnicích tento oheň seslal, a tím 
proměnil všechno.  

Nejsme sami, i když by se nám někdy 
mohlo zdát, že Bůh mlčí a že nás opus-
til. Nebe je otevřené a Bůh je Bohem 
blízkým. Bůh je ohněm lásky Ducha 
svatého, tento oheň přichází a plane 
v našich srdcích.  

Eucharistie je jako hořící keř, to 
znamená hořící láska Boží před námi, 
která nás oslovuje, zve a naplňuje.  

Požehnané dny nového roku!  
Jana Gottwaldová
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Zkušenost s covidem

Do redakce nám před časem přišel krátký 
článeček, který je projevem starostlivosti 
o ty z nás, kterým by hrozil těžký průběh 
covidu. Nedopatřením ho otiskujeme až 
v tomto čísle, ale je bohužel stále aktu-
ální. 

Před nějakou dobou jsme se s Hlavin-
kovými bavili o covidu a paní Alenka se 
zmínila o novém léku, který má zmírnit 
průběh nemoci a je určen pro rizikovou 
skupinu pacientů. Minulý podzim jsem 
covid absolvoval — cca pět dní teplota 
stále cca 38,6, a potom přes půl roku 
postcovidový syndrom (neustálá únava, 
zadýchávání, zhoršená paměť a soustře-
dění). Když jsem nyní ve čtvrtek večer 
přijížděl z pracovní cesty, měl jsem zim-
nici a teplotu 39,3, tak jsem si hned 
v pátek ráno udělal test na covid, a ej-
hle, byl tam. Vzpomněl jsem si na ten 

lék, o kterém jsem se nedávno dozvěděl, 
a požádal o něj svého lékaře. Ještě do-
poledne jsem si vzal první dávku, a už 
navečer jsem pozoroval mírné zlepšení, 
v sobotu ráno už jsem měl teplotu nor-
mální a cítil jsem se mnohem lépe, už 
jsem jen trochu pokašlával a posmrká-
val. Ještě jsem zvědav, jak proběhne re-
konvalescence - doufám, že ze mne zase 
přes půl roku nebude chodící mátoha 
jako před rokem. Ale už jen ten rozdíl 
v průběhu nemoci vnímám jako požeh-
nání, a tak doporučuji každému, koho 
se to může týkat (věk nebo chronická 
nemoc), aby v případě onemocnění co-
videm co nejdříve bez odkladu požádal 
svého lékaře o předepsání antivirotik. 
Rozhodující je, aby léky byly podány co 
nejdříve od vypuknutí nákazy. 

Ivan Prokop Menoušek                                        

P O Z V Á N Í   na konec prosince a leden

V pondělí 25. prosince v 15.30 srdečně 
zveme do kostela sv. Václava na společ-
né zpívaní koled u jesliček s doprovo-
dem varhan.  

V období od 1. do 9. ledna bude probí-
hat (nejen) v naší farnosti Tříkrálová 
sbírka. Předem děkujeme všem, kdo se 
do ní zapojí.  

Ve čtvrtek 4.  ledna  se od 9 hodin na 
faře uskuteční Klub seniorů. Helenka 
Hříbková bude mluvit o své osobní zku-
šenosti s vírou a modlitbou.  

V pátek 19. ledna se uskuteční od 19 ho-
din v KC Vzlet Farní společenský večer 
na téma „Poletíme na Havaj“. Vstupné 
v předprodeji: 350 Kč/osobu; sleva pro 
studenty a děti. Bližší informace a vstu-
penky u Vládi Jeništy.   

V neděli  21.  ledna od 14.00 do 15.45 
proběhne tradiční farní bruslení, po-
drobnější informace na protější straně.   

V neděli 28.  ledna od 16.30 zveme na 
faru děti a rodiče na loutkové předsta-
vení pohádky Čert a Káča.  
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Příprava na biřmování 
Od března do června 2024 bude v naší 
farnosti probíhat příprava na biřmová-
ní. Setkávat se budeme v neděli od 18 
do 20 hodin v sále kostela sv. Václava. 
Zveme všechny zájemce starší 15 let, 
přihlašování bude spuštěno po Novém 
roce. Svátost biřmování by měla být 
udělena v neděli 26. května 2024 v kos-
tele sv. Václava. 

Farní bruslení 
Srdečně zveme (farníky i přátele mimo 
farnost) na tradiční farní bruslení, kte-
ré se uskuteční 21. ledna od 14.00 do 
15.45. Akce se koná na zimním stadionu 
Hasa.  

Za pronájem plochy budeme platit 
pravděpodobně 6 050 Kč, vstupné bylo 
proto stanoveno následovně: děti do 
4 let včetně zdarma; děti od 5 do 10 let 
za 50 Kč; ostatní za 100 Kč.  

Na místě budou ceny s přirážkou 
20 Kč.  

Zaplatit můžete v hotovosti nebo 
bezhotovostním převodem na účet 
1991747010/3030 (viz QR kód na far-
ním webu). Do poznámky platby uveďte 
jméno toho, za koho platba je, a že jde 
o bruslení.  

Registrujte se prosím u Terezky Svo-
bodové či Pavla Kryla, nebo také e-mai-
lem na adrese brusleni@farnostvrso-
vice.cz.  

Na místě bude možné zapůjčit si brus-
le za poplatek 100 Kč. Brusle bude mož-
né i nabrousit (ale trvá to 10–15 minut 
a přednost má vždy půjčování).   

Vezměte s sebou, koho chcete, jen se 
nezapomeňte přihlásit.   

Je dobré přijít s předstihem, abychom 
se stihli přezout a ve 14.00 opravdu už 
nastoupili na plochu.           Pavel Kryl 

Bohoslužby o Vánocích

Pondělí 25. prosince  (slavnost Naro-
zení Páně)
• 0.00 půlnoční mše svatá s Čes-

kou mší vánoční J. J. Ryby (kostel 
sv. Václava)

• 8.30 mše svatá (kostel sv. Václava) 
• 10.30 mše svatá pro rodiny s dětmi 

(kostel sv. Václava) 
Úterý 26. prosince (svátek sv. Štěpána)
• 8.30 mše svatá (kostel sv. Václava) 
Středa 27. prosince  (svátek  sv.  Jana 
Evangelisty)
• 18.00 mše svatá s žehnáním vína 

(kostel sv. Václava) 
Čtvrtek 28. prosince  (svátek  sv. Bet-
lémských dětí)  
• 8.00 mše svatá (kostel sv. Mikuláše) 

Pátek 29. prosince
• 18.00 mše svatá (kostel sv. Václava) 
Sobota 30. prosince 
• 8.00 mše svatá (kostel sv. Mikuláše) 
Neděle 31. prosince (svátek Svaté  ro-
diny)
• 8.30 mše svatá (kostel sv. Václava) 
• 10.30 mše svatá pro rodiny s dětmi 

(kostel sv. Václava) 
Pondělí 1. ledna (slavnost Matky Boží 
Panny Marie)
• 9.30 mše svatá (kostel sv. Václava) 
Sobota 6. ledna (slavnost Zjevení Páně)
• 9.30 mše svatá (kostel sv. Václava)  
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P O Ř A D  B O H O S L U Ž E B   a další základní informace
              
neděle 8.30     kostel sv. Václava    (náměstí Svatopluka Čecha),
neděle 10.30     kostel sv. Václava    (náměstí Svatopluka Čecha; rodiny s dětmi)
úterý 18.00     kostel sv. Mikuláše (Vršovické náměstí)
středa 18.00     kostel sv. Václava    (náměstí Svatopluka Čecha)
čtvrtek 8.00     kostel sv. Mikuláše (Vršovické náměstí)
pátek 18.00     kostel sv. Václava    (náměstí Svatopluka Čecha)
sobota 8.00     kostel sv. Mikuláše (Vršovické náměstí)

Svátost smíření / duchovní rozhovor

Příležitost k setkání s knězem a k svátosti smíření je vždy půl hodiny přede mší 
svatou v kostele sv. Václava (středa, pátek, neděle), nebo po dohodě s farářem.

Kontakty

Webové stránky farnosti
 www.farnostvrsovice.cz

Čísla účtu farnosti
 na provoz farnosti: 280828389/0800

Informační servis farnosti
 (nedělní ohlášky, farní web a facebook, 

sekce „Pozvání“ ve farním časopise) 
obstarává Anna Duchková 
email: kancelar@farnostvrsovice.cz 
telefon: 725 561 709. 

Farář Mons. Artur Matuszek, Th.D.
 tel: 607 084 855
 farar@farnostvrsovice.cz
Výpomocný duchovní 

P. RNDr. Mgr. Pavel Křížek
 email: pavel-krizek@volny.cz
Farní kancelář pro veřejnost
 fara – Vršovické nám. 84/6 (u kostela 

sv. Mikuláše)
 email: kancelar@farnostvrsovice.cz
Dary a finanční záležitosti  – Ivona 

Nováková
 email: yvonanovakova@email.cz
Matriky – Jana Biskupová
 email: kancelar@farnostvrsovice.cz


